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 هیچ استثنایی در نظارت
بر مدیران نداریم

رئیس سازمان بازرسی کل کشور با 
بیان اینکه هیچ مجموعه و دستگاهی 
بدون نظارت به اهداف خود نمی رسد، 
افزود: هیچ استثنایی در نظارت بر کار 
مدیران و دستگاه های مدیریتی وجود 
ندارد و حتی قوه قضائیه هم مستثنا از این 
نظارت نیست. حجت الاسلام والمسلمین 
حسن درویشیان گفت: سازمان بازرسی از 
آنجا که از نیروی زیادی برخوردار نیست 
نمی تواند به موارد جزئی در سازمان ها 
رسیدگی کند بلکه به موارد و مشکلات 
بحران  اشتغال،  موضوع  چون  کلی 
آب، واکسیناسیون و موارد دیگری که 
همه مردم با آن مواجه هستند از باب 
نظارتی ورود می کند. وی رویکرد دیگر 
سازمان بازرسی را شناسایی بسترهای 
فساد عنوان کرد و گفت: در این راستا 
به عنوان مثال فرآیندهایی که بر ادارات 
حاکم است اصلاح و رسیدگی می شود. 
رئیس سازمان بازرسی کل کشور در 
ادامه افزود: سازمان بازرسی به عنوان 
عالی ترین دستگاه نظارتی بر عملکرد 
دستگاه ها و ادارات نظارت داشته اما 
لازمه موفقیت در این زمینه همکاری و 
هماهنگی دستگاه های مختلف است. 
درویشیان افزود: یکی از موارد ضروری 
در دستگاه های اجرایی، نظارت مدیران 
بر زیرمجموعه خود می باشد که با اجرای 

آن به اهداف سازمانی خواهیم رسید.

 تاکید ایران و آژانس
 بر تداوم روح همکاری 

 جلوی عزل و نصب ها
 گرفته شود 

سفیر و نماینده دائم ایران نزد سازمان های 
بین المللی مستقر در وین که همزمان با 
رافائل گروسی به ایران سفر کرده است روز 
یکشنبه در توئیتی نوشت: طرفین، روح 
همکاری و اعتماد متقابل و اهمیت تداوم آن 
و همچنین ضرورت رسیدگی به موضوعات 
فی مابین در فضایی سازنده و منحصرا فنی 
را مورد یادآوری و تاکید مجدد قرار دادند. 
کاظم غریب آبادی با بیان اینکه طرفین در 
چارچوب تعاملات و همکاری های موجود 
فی مابین، تصمیم گرفتند دیدارهای متقابل 
را در سطوح مرتبط تداوم دهند، افزود که 
مدیرکل نیز در آینده نزدیک به تهران سفر 
خواهد نمود تا مشورت های سطح بالا با 
هدف تقویت همکاری ها میان ایران و آژانس 
در حوزه های مختلف و بحث درخصوص 
موضوعات فعلی مورد علاقه متقابل، با دولت 
جمهوری اسلامی ایران داشته باشد. به گفته 
سفیر کشورمان، به بازرسان آژانس اجازه داده 
می شود تا نسبت به سرویس فنی تجهیزات 
نظارتی مشخص شده و جایگزینی کارت های 
حافظه آن ها که تحت مهر و موم مشترک در 
ایران نگهداری خواهند شد، اقدام نمایند. 
چگونگی و زمان انجام این اقدام، مورد توافق 

دو طرف قرار گرفت.

عضو هیأت رئیسه مجلـــــس از رئیس 
جمهوری خواست جلوی عزل و نصب ها و 
تقسیم های کشوری پیش از استقرار کامل 
دولت گرفته شود. »روح ا... متفکرآزاد« در 
نشست علنی روز یکشنبه مجلس در تذکر 
شفاهی از رئیس جمهوری برای معرفی وزرای 
جوان در کابینه و توجه به گام دوم انقلاب 
تشکر کرد و افزود: با توجه به مشکلاتی که 
در مدیریت های میانی وجود دارد و بنابر 
نظر مقام معظم رهبری از ظرفیت جوانان 
در این سطح نیز استفاده شود. نماینده مردم 
تبریز ، آذرشهر و اسکو در مجلس  افزود: از 
رئیس جمهوری می خواهیم نسبت به عزل و 
نصب ها و تقسیمات کشوری پیش از استقرار 
کامل دولت توجه کرده و از عزل و نصب ها 
و تقسیمات کشوری قبل از استقرار کامل 
دولت جلوگیری شود. وی با بیان اینکه استان 
آذربایجان شرقی محل اتصال اقتصادی کشور 
به قفقاز و دروازه ورود به کشور است، افزود: 
این استان صنعتی و تراز اول درشرایط فعلی 
به جایی رسیده که رتبه آن قابل بیان نیست، 
لذا از آقای رئیس جمهور درخواست می شود 
استانداری با اختیارات ویژه با هدف توسعه 

کشور برای آذربایجان شرقی انتخاب کند.

سـرمقــاله

تحریم های اقتصادی در حوزه نفت بیشتر در افکار عمومی به 
موضوع تحریم صادرات نفت محدود شده، اما واقعیت این است که 
مساله مهم تر از فروش و صادرات نفت، سرمایه گذاری در صنعت 
نفت است که در طول ۱۰ سال گذشته به دلیل تحریم های اقتصادی، 
در پایین ترین سطح تاریخ صنعت نفت قرار دارد. در حالی که در 
طول این دهه رقابت زیادی بین کشورهای تولیدکننده نفت برای 
جذب سرمایه گذاری در این صنعت شکل گرفته که سهم ایران از 
این سرمایه ها، تقریبا صفر بوده است. همین چند روز پیش عراق 
موفق به عقد قرارداد سرمایه گذاری ۳۰ میلیارد دلاری با فرانسه 
شد. کاری بزرگ برای قدرت نفتی همچون عراق. این مساله قدرت 
رقابتی ایران در بخش های تولید، صادرات و همچنین صنایع پایین 
دستی را به شدت کاهش داده است. اگرچه تلاش شده با استفاده 
از سرمایه های داخلی تا حدی مشکل حل شود اما منابع داخلی به 
شدت پایین است و نکته مهم تر اینکه سرمایه، تکنولوژی که نیاز 
اساسی دیگر صنعت نفت ایران است با خود می آورد. صنعت نفت 
ایران برای ماندگاری و طی کردن شرایط طبیعی در طول ۵ سال 
آینده، نیازمند سرمایه گذاری ۲۰۰ میلیارد دلاری است که جذب 
آن باید در اصل در ۱۰ سال گذشته انجام می شد اما تحریم ها اجازه 
نداد. اگر این سرمایه گذاری حداقل ۲۰ میلیارد دلاری در ۲ سال 
آینده صورت نگیرد ایران قطعا با مشکل تامین گاز، تولید نفت و تولید 
برق مواجه خواهد بود. مساله ای که این روزها در شکل قطع برق و 
در زمستان احتمالا در شکل قطع گاز خود را نشان می دهد. این یکی 
از عواقبی است که به واسطه تحریم ها و به دنبال آن عدم سرمایه 
گذاری کافی در کشور رخ داده است. بنابراین در خصوص مذاکرات 
احیای برجام با توجه به شرایط اقتصادی و همچنین تحرکاتی که 
طرفین مذاکره در هفته های اخیر داشته اند، مذاکرات وین به زودی 
آغاز شود. به نظرم تحرکات خوبی برای زمینه سازی آغاز مذاکرات 
صورت گرفته که گفت وگوهای تلفنی رئیس جمهور جدید با رئیس 
جمهور فرانسه، مذاکرات تلفنی وزیرجدید امور خارجه با وزرای 
خارجه آلمان، فرانسه، اتریش نشانه های خوبی در این زمینه است. 
در صورتی که مذاکرات هم آغاز شود به نظر می رسد زود به نتیجه 
برسد و ما شاهد لغو تحریم های اساسی باشیم. البته در این زمینه 
خطری که وجود دارد این است که دولت و تیم سیاست خارجی 
دچار یک خطای محاسباتی بزرگ شود. این خطای محاسباتی که 
زمزمه آن در برخی محافل شنیده می شود می تواند روند مذکرات 
را معکوس کرده و زمینه توقف جدی آن را فراهم کند. این خطای 
محاسباتی ناشی از تلقی اشتباه مبتنی بر افزایش فروش نفت ایران 
است که از زمان روی کار آمدن دولت بایدن در حال افزایش است. 
مشخصا حساسیت آمریکا نسبت به فروش نفت ایران کاهش یافته و 
ایران در حال حاضر بیش از یک میلیون بشکه نفت صادر می کند اما 
واقعیت این است که منابع درآمدی حاصل از فروش نفت به صورت 

عادی به کشور بر نمی گردد.

عواقب به تاخیر افتادن احیای برجام

نشست سران سه قوه 
نشست سران سه قوه شنبه شب به میزبانی سید 
ابراهیم رئیسی رئیس جمهوری برگزار شد و مهمترین 
موضوع های جاری و مسائل اقتصادی کشور بــررسی 
شد. نشست سران سه قوه شنبه شب به میزبانی  
رئیسی برگزار شد. سران قوای مجریه، مقننه و قضائیه 
در این نشست مهمترین موضوع های جاری و مسائل 

اقتصادی کشور را مورد بحث و بررسی قرار دادند.

 پیام تسلیت برای درگذشت
 رئیس دادگاه انقلاب 

رئیـس جمهور در پیامـــی با تسلیت درگــذشت 
حجت الاسلام والمسلمین سیـــد احمد زرگر رئیس 
فقید دادگاه انقلاب اسلامی، اظهار داشت: این چهره 
متعهد، سرشناس و پرتلاش، سالیان متمادی از عمر 
شریف خود را در مناصب مختلف قضائی و نظارتی 
با اخلاص وقف خدمت به اسلام و انقلاب و به ویژه 
ارتقای ارزش های والای فرهنگی و عدالت محور نظام 
کرد. متن پیام حجت الاسلام سید ابراهیم رئیسی 
به این شرح است: خبر درگذشت حجت الاسلام 
والمسلمین سید احمد زرگر رئیس فقید دادگاه 
انقلاب اسلامی موجب تأثر اینجانب گردید. این 
چهره متعهد، سرشناس و پرتلاش، سالیان متمادی 
از عمر شریف خود را در مناصب مختلف قضائی و 
نظارتی با اخلاص وقف خدمت به اسلام و انقلاب و به 
ویژه ارتقای ارزش های والای فرهنگی و عدالت محور 
نظام کرد و کارنامه درخشانی از خود بر جای گذاشت. 
اینجانب این مصیبت را به همکاران قوه قضائیه و 
خانواده محترم آن مرحوم تسلیت می گویم و از درگاه 
خداوند متعال برای ایشان علو درجات و همجواری با 
برادر شهیدش و برای سایر بازماندگان معزز صبر و 

سلامتی مسألت دارم.

 بازگرداندن زائران اربعین
 از مرز شلمچه 

فرماندار ویژه خرمشهر گفت: هیچ موکبی در مرز 
شلمچه برپا نشده است و امکان پذیرایی از زائران 
وجود ندارد، بر همین اساس زائران از مراجعه به مرز 
شلمچه خودداری کنند. محمد حیدری با اشاره به 
بازگرداندن زائران از طریق مرز شلمچه، اظهار کرد: 
بنا به دستور ستاد ملی مدیریت کرونا و اعلام کشور 
عراق، تردد زائران از طریق مرز زمینی امکان پذیر 
نیست و بر همین اساس مرز شلمچه مسدود است.  
وی افزود: هر دسته از زائران که به سمت مرز شلمچه 
حرکت کنند توسط نیروی انتظامی بازگردانده 
خواهند شد. فرماندار ویژه خرمشهر گفت: هیچ 
موکبی در مرز شلمچه برپا نشده است و امکان 
پذیرایی از زائران وجود ندارد، بر همین اساس زائران 

از مراجعه به مرز شلمچه خودداری کنند.  

عربستان به دنبال توافق با ایران 
وزیر خـــارجه سعـــودی گفــــت که عربستان 
از تلاش های بین المــللی برای جلوگیری از آنچه که 
او تلاش ایــــران برای رسیدن به سلاح هسته ای 
خواند، حمایــــت می کند. فیصل بن فرحان تاکید 
کرد: عربستان سعــودی از تلاش های بین المــــللی 
برای ممانعت از دستیابی ایـــران به سلاح هسته ای 
حمایت می کند. بن فرحان در ادامه مدعی شد: توافق 
هسته  ای به شکـــل کنونی، ناقص است و ما به دنبال 
توافق جامع تری هستیم. او همچنین گفت که اولویت 
عربستان ایجاد صلح در یمن است و حق ما در دفاع از 

خود و پاسخ به حملات محفوظ است.

 قاضی زاده هاشمی؛ 
رئیس بنیاد شهید

رئیـــس جمهور بــــا صدور حکمی دکتــر سید 
امیرحسیــن قاضی زاده هاشمی را به سمت »معاون 
رئیس جمهور و رئیس بنیاد شهید و امــور ایثارگران« 
منصوب کرد. قاضی زاده هاشمی متولـــد ۱۳۵۰  در 
شهرستان فریمان و دانش آموخته دکتری تخصصی 
پزشکی )جراح سر و گردن(، دانشیار دانشگاه علوم 
پزشکی شهید بهشتی و از جانبازان جنگ تحمیلی 
است که سابقه ۴ دوره نمایندگی مجلس شورای 
اسلامی، نایب رئیسی مجلس، ریاست دانشگاه علوم 
پزشکی سمنان و معاونت بهداشت و درمان بنیاد 

جانبازان خراسان را در کارنامه مدیریتی خود دارد.

تذکر قالیباف به نمایندگان کم کار
رئیس مجلس به نمایندگانی که در رأی گیری برای 
دستورکارهای مجلس مشارکت نمی کنند، هشدار داد. 
محمدباقر قالیباف در جلسه علنی دیروز مجلس و در 
جریان بررسی طرح »تقویت امنیت غذایی کشور«، 
برای چندمین بار نسبت به کم کاری و عدم مشارکت 
عده ای از نمایندگان در رأی گیری تذکر داد. وی در 
جریان رأی گیری برای ماده ۱۱ این طرح گفت: »۵۰ 
نفر از نمایندگان در رأی گیری مشارکت نکرده اند؛ بعدا 

به گزارش هایی که منتشر می شود، معترض نشوید!«

نقدی بر طرح ایجاد وزرای 
منطقه ای در کشور 

ادامه از صفحه اول|  سه دهه بعد از تصویب 
تقسیمات کشوری، در سال  قانون  اولین 
۱۳۱۶ دومین قانون، واحد تقسیمات کشوری 
را به جای »ایالت« به »استان« تغییر داد و 
استان های شش گانه ای شامل استان شمال 
غرب، استان شمال، استان غرب، استان جنوب، 
استان شمال شرق و استان مکران تشکیل شد. 
تعداد این استان ها البته دو ماه بعد به ۱۰ عدد 
رسید و روند تغییرات استان ها و مرزهای آن 
ادامه یافت تا اینکه در سال ۱۳۶۲ سومین 
قانون تقسیمات کشوری به تصویب رسید. 
نکته دیگر این است که یکی از راه های توسعه 
مناطق و استفاده از ظرفیت های محلی و استانی 
بازنگری در قانون شوراها و واگذاری اختیارات 
دولت به شوراهای استانی است که درحال 
حاضر به شوراهای تشریفاتی و بی خاصیت 

تبدیل شده اند.

اخـــبار کوتاه

نگـــــاه

آرمان ملی: مصطفی الکاظمی، نخست 
وزیر عراق دو هفته بعد از برگزاری کنفرانس 
بغداد و یک ماه مانده به برگزاری انتخابات 
زودهنگام پارلمانی در این کشور عربی، 
دیروز در راس هیاتی سیاسی و اقتصادی 
راهی تهران شد تا در مورد چندین دستور 
کار مهم با مقامات ایرانی رایزنی و گفت وگو 
کند . او پیش از ترک عراق گفت: هدف از این 
سفر تقویت روابط دوجانبه و ایجاد همکاری 
در زمینه های مختلف و تمرکز بر عمق روابط 
میان دو کشور دوست است. نخست وزیر 
عراق خاطرنشان کرد: عراق از طریق تقویت 
شراکت های راهبردی بر اساس حمایت از 
ثبات و همکاری و دوستی به منظور ایجاد 
صلح و شکوفایی، توانست نقش محوری در 
منطقه ایفا کند. در نهایت صبح دیروز  سید 
ابراهیم رییسی رئیس جمهوری اسلامی 
ایران به طور رسمی از »مصطفی الکاظمی« 
نخست وزیر عراق در ساختمان اجلاس 
سران استقبال کرد. در مراسم استقبال 
رسمی، پس از نواخته شدن سرود ملی دو 
کشور، رییسی و الکاظمی از یگان تشریفات 
مستقر در جایگاه، سان دیده و سپس هیات 
های عالیرتبه همراه را به یکدیگر معرفی 

کردند. بلافاصله پس از مراسم استقبال 
رسمی مذاکرات دو جانبه رئیس جمهوری 
اسلامی ایران و نخست وزیر عراق آغاز شد. 
توسعه و تحکیم هرچه بیشتر همکاری های 
دو جانبه در زمینه های مختلف  سیاسی، 
اقتصادی و فرهنگی و بررسی و تبادل نظر 
و  منطقه ای  مسائل  مهمترین  پیرامون 
بین المللی از جمله مهمترین محورهای 
مذاکرات هیات های عالیرتبه دو کشور اعلام 
شده است. نخست وزیر عراق که در چارچوب 
یک سفر رسمی دوجانبه و به منظور دیدار 
و گفت و گو با مقام های کشورمان به ایران 
سفر کرده است، صبح دیروز  با استقبال علی 
اکبر محرابیان وزیر نیرو و رئیس کمیسیون 
مشترک همکاری های اقتصادی دو کشور، 

وارد تهران شد.
 نشست خبری مسئولان ایران و عراق

رئیس جمهور ضرورت توسعه مناسبات 
ایران و عراق در حوزه های سیاسی، اقتصادی 
و فرهنگی را مورد تأکید قرار داد و گفت: در 
نشست امروز بر اراده دو دولت به منظور 
توسعه روزافزون روابط تهران – بغداد در 
تمامی عرصه ها تأکید شد. حجت الاسلام و 
المسلمین سید ابراهیم رئیسی روز یکشنبه 

در نشست خبری مشترک با نخست وزیر 
عراق با بیان اینکه روابط تهران – بغداد صرفا 
رابطه همسایگی نیست، تصریح کرد: ارتباط 
عمیق تهران و بغداد از باورها و قلب های دو 
ملت، دو کشور و دو دولت نشأت می گیرد. 
رئیس جمهور گفت: به رغم خواست دشمنان 
سطح روابط و مناسبات ایران و عراق روز به 
روز توسعه خواهد یافت. وی اظهار داشت: 
توسعه روابط دو کشور می تواند نقش آفرینی 
تهران و بغداد در مناسبات منطقه ای ، جهانی 
و ارتباطات بین المللی را تقویت کند و امروز 
بر تحکیم و تعمیق هر چه بیشتر روابط دو 
کشور تأکید شد. رئیسی با اشاره خبر خوب 
نخست وزیر عراق درمورد لغو روادید سفر 
برای دو کشور، اظهار داشت: در نشست 
امروز بر اراده دو کشور در توسعه کریدور ریلی 
و تسریع در برقراری ارتباط ریلی بین شلمچه 
و بصره تأکید شد و تقویت روابط مالی و 
پولی بین دو کشور مورد بحث و تبادل نظر 
قرار گرفت. وی با اشاره به نزدیک شدن به 
اربعین حسینی، خاطر نشان کرد: بدون 
تردید در وضعیت امروز کرونایی، حفظ و 
صیانت از جان زائران عزیز بسیار اهمیت 
دارد، اما در عین حال نخست وزیر عراق وعده 

دادند تا جایی که امکان دارد، تعداد پذیرش 
زائران را افزایش دهند. مصطفی الکاظمی 
نخست وزیر عراق نیز در این نشست خبری با 
تأکید بر این که »عراق بر گسترش و تحکیم 
روابط با جمهوری اسلامی ایران اهمیت 
ویژه ای قایل است«، اظهار داشت: امروز 
مجموعه ای از پرونده های مربوط به توسعه 
روابط دو جانبه را مورد بحث و بررسی قرار 
دادیم و مصمم هستیم سطح روابط خود را 
در راستای منافع و مصالح دو ملت هر چه 
بیشتر گسترش دهیم. نخست وزیر عراق 
تصریح کرد: در نشست یکشنبه افزایش و 
توسعه بیش از پیش تبادلات تجاری بین 
دو کشور را مورد بحث و بررسی قرار دادیم. 
وی با قدردانی از حمایت های ایران از دولت و 
ملت عراق در مقابله با تروریسم، اظهار داشت: 
جمهوری اسلامی ایران از لحظه نخست 
برای مقابله با تروریست داعش در کنار 
ملت عراق قرار گرفت و ملت عراق همواره 
قدردان این حمایت ها خواهد بود. نخست 
وزیر عراق تصریح کرد: موضع عراق نسبت به 
رابطه با ایران پایدار و ثابت است و حکومت 
و ملت عراق در همه عرصه ها در کنار ملت و 

حکومت ایران خواهد بود.

 »آرمان ملی« آخرین تحولات اجتماعی و میدانی افغانستان را بررسی می کند:         

حنای تغییر طالبان زود رنگ باخت       
   جبهه مقاومت: طالبان در پنجشیر محاکمه و کشتار کردند                                          طالبان: حقیقت ندارد

آرمان ملی- حمید شجاعی: طالبان خیلی زودتر 
از آنچه که به نظر می رسید ماهیت واقعی خود را به 
نمایش گذاشت و آنچه از تغییر این گروه طی ۲۰ سال 
گذشته گفته می شد رنگ باخت و آنهایی که در تلاش 
برای نشان دادن چهره جدیدی از طالبان بودند نیز بعضا 
لب فرو بستند. محاکمه و کشتار غیر نظامیان و مردم 
عادی در پنجشیر نشان داد که تغییر طالبانی ها نیز مانند 
دولت فراگیرشان از درون تهی است. نگاه آنها به مسائلی 
مانند فناوری های روز آمد، ابزار ارتباطی و مهم تر از آن 
زنان به عنوان نیمی از جامعه چندان بدوی به دور مدنیت 
و جامعه پذیری است که اساسا نمی توان آنها را به عنوان 
یک دولت مستقر و تصمیم گیر برای مردم یک کشور 
قلمداد کرد. چنانکه سخنگوی این گروه می گوید: » از 
دیدگاه طالبان زنان نیمی از جامعه محسوب نمی شوند 
و اجازه دادن به زنان برای وزارت در دولت به مثابه 
ممانعت از زادوولد آنان است. آنها فقط برای زادوولد 
خلق شده اند.« همین نوع رویکرد باعث شده تا مردم 
افغانستان به هر دری بزنند تا نخواهند زیر سلطه این گروه 
مرتجع و خشونت طلب زندگی کنند.  این در حالی است 
که پس از اتفاقات اخیر در حوزه میدانی  و جنگ میان 
جبهه مقاومت ملی و طالبان اعضای جبهه مقاومت ملی 
طالبان را به جنگی سخت وعده داده اند. باید دید تحولات 
افغانستان و پنجشیر طی روزها و هفته های اینده چگونه 

پیش خواهد رفت. 
 قانون طالبانی 

تحولات داخلی افغانستان همچنان ادامه دارد و 
طالبان که امروز به مدد برخی حمایت ها و توطئه ها قدرت 
برتر این کشور به شما می رود درصدد است تا منویات و 
آموزه های خود را تحت عنوان قانون به خورد مردم بدهد. 
مردمی که بارها و بارها علیه طالبان، رویکردها و قوانین 
آنها در ولایت های مختلف تظاهرات و راهپیمایی کردند 
و تنها امید خود را دره پنجشیر و نیروهای مقاومت ملی 
می بینند. این در حالی است که طالبانی ها پس از اعلام 
کابینه به ظاهر فراگیر خود درصدد اعمال قوانینی در 
حوزه های مختلف هستند که به باور خود ضوابط و 
مقررات طالبانی را بر جامعه حاکم کنند. رویکردی که 
به باور بسیاری نه تنها بر مبنای دین و اسلام نیست بلکه 
نوعی رویکرد خشونت طلبانه و مرتجعانه است که در 
نتیجه به فروپاشی اجتماعی منجر می گردد. نوع برخورد 
خشن و غیرقابل توجیه طالبان با ظواهر توسعه و تمدن، 
وسایل ارتباط جمعی، مسائل اجتماعی و مهم تر از آن 
حقوق زنان و دختران باعث شده مردم بیش از پیش از 
حضور آنها در کشور خود منزجر باشند و به دنبال راهی 
برای خلاص شدن از شر این گروه بگردند. چنانکه زنان 

افغانستانی می گویند یا کشته می شویم و یا به حقمان 
می رسیم. با این حال اوضاع در همه جا هم یکدست 
نیست چنانکه طی روزهای گذشته عده ای از زنان 
طرفدار طالبان با تجمع در دانشگاه کابل از حجاب اعلام 
شده توسط این جنبش حمایت کردند. این زنان که روز 
شنبه با چادر و برقع در تظاهرات شرکت کرده بودند با 
دادن شعارهای »ا... اکبر« جدا کردن کلاس های درس 
پسران و دختران در دانشگاه های افغانستان را خواستار 
شدند.  این در حالی است که نوع موضع گیری طالبان 
نسبت به زنان اخیرا توسط سخنگوی طالبان یک گفت 
و گوی تلویزیونی عنوان شده وی با شفافیت نظرش را 
در مورد نقش زنان در جامعه اعلام کرد و گفته آنها فقط 
برای زادوولد خلق شده اند.  این در حالی است که برخی 
موافقان حضور طالبان در افغانستان در تلاش برای 
نشان دادن چهره جدیدی از این گروه افراطی هستند 
که نسبت به ۲۰ سال گذشته تغییر کرده اند. اما در 
واقع هیچ تغییری در نوع رویکردها و موضع طالبان به 
وجود نیامده است. با این حال روز گذشته دولت طالبان 
سیاست آموزشی جدید خود را اعلام کرده که قدر مسلم 
نسبت به آنچه افغانستانی ها سال ها در دوره های گذشته 
به آن عادت کرده بودند، متفاوت است. عبدالباقی حقانی، 
وزیر آموزش عالی دولت طالبان در این باره گفته طالبان 
به زنان اجازه می دهد تا در دانشگاه ها تحصیل کنند و 
همچنین تحصیلات عالی را دنبال کنند؛ اما این مشروط 
به رعایت حجاب و پوشیدن لباس مشروع است. این مقام 
طالبان همچنین اعلام کرد که کلاس های درس مختلط 
نخواهد بود. این در حالی است که بر اساس اعلام دیده بان 
حقوق بشر، بسیاری از مدارس افغانستان پیش از تصرف 
کابل در ماه جاری میلادی به دست طالبان جداسازی 
شده بودند و تخمین زده می شود که دو سوم دختران در 

این کشور مدرسه نمی روند.
از ادعای تغییر تا واقعیت خشونت

معتقد  طالبان  سخنگوی  شاهین  سهیل   
است:»رهبران جدید افغانستان بعد از ۲۰ سال جنگ 
خواستار ایجاد یک »کشور مرفه« برای مردمش هستند 
و با تاکید بر اینکه خشونت سیاست آنها نیست و زنان از 
حقوق اساسی برخوردارند می گوید ما مردم افغانستان 
هستیم؛ متعهد به اجازه به کار کردن زنان هستیم. 
آنها می توانند سر کار بیایند، ما از همه کارمندان زن 
می خواهیم کارشان را از سر بگیرند.« طالبان ادعا می کند 
نسبت به ۲۰ سال قبل تغییر کرده و می خواهد یک کشور 
جدید برای مردمش بسازد. با این حال گزارش های 
میدانی تصویری متفاوت را نشان می دهند. این در حالی 
است که تصاویری  از کتک زدن و شلاق زدن مردم توسط 

شبه نظامیان در خیابانها منتشر شده و گزارش هایی نیز 
در خصوص وقوع قتل های هدفمند و تفتیش خانه به 
خانه برای یافتن پاسپورت های آبی آمریکایی از سوی این 
شبه نظامیان منتشر شده است. تصاویر ترسناکی هم از 
روزنامه نگاران ضرب و شتم شده در زمان بازداشت توسط 

شبه نظامیان طالبان منتشر شده اند.
 کشتار غیرنظامی ها و محاکمه صحرایی

جنگ همچنان در پنجشیر جریان دارد و نیروهای 
مقاومت ملی و طالبان درصدد پیشروی و فتح مناطق 
از نیروهای جبهه مقاومت  بیشتری هستند. یکی 
می گوید: پنجشیر ۲۴ قرارگاه دارد و در چند قرارگاه 
به خاطر اینکه مردم از جنگ آسیب نبیند احمد مسعود 
۱۵۰۰ تا ۲۰۰۰ نفر را تخلیه کرده و طالبان باید منتظر 
یک جنگ سخت باشند. سلطان محمد از نیروهای 
نزدیک به احمد مسعود ادامه می دهد: جنگ هنوز به 
پایان نرسیده و تازه شروع می شود و منتظریم که احمد 
مسعود یا صالح رجستانی از جبهه مقاومت پیامی 
بدهند و مردم از همان ساعت جنگ را شروع کنند. او 
اظهار می کند: با جنگ چریکی سخت روبه روی طالبان 
می ایستیم. احمد مسعود در پنجشیر مصون است.  این 
در حالی است که برخی معتقدند طالبان برخی نقاط 
را در پنجشیر تصرف کرده و دست به کشتار مردم 
بی گناه زده اند.  در این راستا ویدئوهایی  که در شبکه های 
اجتماعی افغانستان نشر شده، نشان می دهد که نیروهای 
طالبان در پنجشیر اقدام به محاکمه صحرایی  افراد 
می کنند.  یکی از این ویدئوها که در شبکه های اجتماعی 
افغانستان نشر شده، نشان می دهد که نیروهای طالبان 
فردی را در کنار جاده  پنجشیر تیرباران می کنند. در 
همین ویدئو فرد دیگری در لباس غیرنظامی و در حال 
بازداشت دیده می شود که به نیروهای طالبان التماس 
می کند که او غیرنظامی است: طالبان قبلا تاکید کرده 
که نیروهای این گروه با غیرنظامیان کار ندارند و از مردم 
خواسته اند که پنجشیر را ترک نکنند. در همین حال، 
شهرزاد اکبر، رئیس کمیسیون حقوق بشر افغانستان 
این گزارش ها را تکان دهنده خوانده و از طالبان خواسته 
زمینه تحقیق مستقلانه را فراهم کنند.  وی نوشته کشتار 
عمدی افراد غیرنظامی جنایت جنگی محسوب  می شود. 
طالبان باید زمینه تحقیق مستقلانه را در این مورد فراهم 
کنند. برخی رسانه ها نیز تصاویر و صداهایی از ساکنان 
منطقه »عمرض« پنجشیر منتشر کردند که حکایت از 
قتل وحشیانه غیرنظامیان در این منطقه دارد.  این در 
حالی است که عبدالحق وثیق، از سخنگویان طالبان 
گفته این ادعاها حقیقت ندارد او بیان کرده هیچ اعلانی به 
مردم پنجشیر نشده که از جای خود به جای دیگر بروند.

علیرضا سلطانی  
 تحلیلگر مسائل بین الملل

یـــادداشت

سفر مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی به تهران را می توان 
اقدام خوبی تلقی کرد، چراکه به عبارتی اولین اقدام دیپلماتیک دولت 
آقای رئیسی در موضوع هسته ای و برجام بود.  به هر حال موضوع 
هسته ای دارای ۲ بعد فنی و سیاسی است، هرچند که قاعدتا طبق 
اسانامه N.P.T باید بعد فنی با دید سیاسی مورد ارزیابی قرار بگیرد، 
اما چون دشمنان ایران از میان قدرت  های سیاسی روز دنیا هستند 
معمولا خیلی سریع از بعد فنی استفاده سیاسی می شود. لذا سفر 
اخیر آقای گروسی دارای ابعاد مثبت و موثری برای ایران بود. از 
همان زمان که خبر پخش شده بود که ایران درخواست آقای گروسی 
برای سفر به تهران بی پاسخ گذاشته همان زمان گفتیم که ایران باید 
ارتباط خود را با آژانس حفظ کنند و بهتر است این سفر انجام شود که 
خوشبختانه انجام شد و دیدار با رئیس سازمان انرژی اتمی کشورمان 
و بیانیه  پایانی خیلی در تعدیل فضا تاثیر گذاشت. هر چند حتما 
موضعی که گروسی در بازگشت از ایران به وین خواهد گرفت متفاوت 
از موضعی خواهد بود که در تهران گرفت. با این وجود این دیدار گام 
خوبی بود که برداشته شد. واقعیت اینکه قدرت دفاعی ایران مبتنی بر 
فناوری هسته ای یا ادعای بمب هسته ای نیست. ایران کشوری است 
که مسیر انجام شده کشورهایی مثل کره شمالی و پاکستان و مسیر 
ناتمام کشورهایی مثل لیبی و عراق را نرفت. ایران ابتدا برنامه دفاعی 
خود را بر یک بنیان غیرهسته ای بنا نهاد  که حتی در  مهم ترین 
چالش  های نظامی سالیان اخیر مثل سقوط پهپاد آمریکایی و حمله 
به عین الاسد هم از آن بهره برد و ایران  بدون اینکه در مسیر هسته ای 
قرار گرفته باشد توان دفاعی خود را به رخ کشید. از طرف دیگر طی 
چند روزه اخیر مباحثی مطرح می شد که ایران در حال کشتن زمان 
است و به دور از چشم آژانس کارهایی را در سایت حافظه پر یا در کنار 
دوربین های خاموش آژانس انجام می دهد اما این دیدار پاسخی به 
این ادعاهای گزاف و ناصحیح بود. به هر حال دولت کنونی نیز می داند 
که بخشی از پیشینه طولانی سیاست هسته ای کشور است و ایران 
با دیپلماسی که به کار گرفته در گذشته خطرهای مختلفی را از سر 
گذرانده است.  مثلا در سال ۱99۰ که آمریکا دکترین مهار دوگانه 
را مطرح کرد در نهایت بعد از ده سال ایران یک پای این دکترین بود 
و عراق پای دیگر که دچار فروپاشی شد و هنوز هم مشکلاتش باقی 
است. بعد از آن در ادعای محور شرارتی که بوش مطرح کرد باز هم 
دیدیم این ایران بود که توانست دیپلماسی هسته ای خود را به یک 
انجام قابل دفاعی به اسم برجام برساند. الان این یک واقعیت است و 
این دیدار نشان داد ایران درصدد است دیپلماسی هسته ای خود را 
با این پیشینه کماکان حفظ کند. به ویژه اینکه توافق شد برای اینکه 
مذاکرات فنی شکل بگیرد.  این دیدار از این نظر خیلی مهم بود که آن 
هجمه سیاسی که قرار بود با استفاده از ادعاهای فنی علیه ایران شکل 
بگیرد با این دیدار و حضور  مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی در 
تهران تا حد زیادی حذف شود. به نظر می رسد اگر کارشناسان ایران 
و آژانس بتوانند یکسری توافقات فنی را در ادامه مذاکرات در وین 
صورت دهند آن وقت پرونده ایران از شرایط اضطراری شورای حکام 
خارج خواهد شد و این یک علامت اساسی برای نشست های مرتبط 

احیای برجام خواهد بود.

سفر گروسی به تهران و تاثیرات مثبت آن 

آرمان ملی :»برخورد اصلاح طلبان 
با دوست سیزدهم، تعامل، تقابل یا 
سکوت؟« موضوعی بود که در کلاب 
هاوس مورد نقد و بررسی قرار گرفت. 
فیاض زاهد فعال سیاسی اصلاح طلب 
و  اخلاقی  غیر  ملاحظات  گفت: 
امنیتی مزیت های کشور را گرفت. 
به نظر می رسد اصلاح طلبان ارزیابی 
بالادستی دارند و برای دولت آقای 
رئیسی بزنگاه هایی را طلب کنند که 
به نقد منصفانه پرداخته و شرایط را 
برای احیای خود فراهم کنند. وی 
افزود: در قدم اول، سکوت توام با 
نظارت در اصلاح طلبان دارند. بخش 
دوم همکاری منتقدانه با آقای رئیسی 
دارند و جریان سوم تحلیل انتقادی 
عملکرد دولتی است که از یکسال و 
نیم دیگر خواهیم داشت. این دولت اگر 
بر تعارضات درون گروهی خود غلبه 
نکند و چنانچه پیام چند دستگی را 
امروز می بینیم، فرصتی برای رقیب 
سیاسی است که به نفع خود از این 
نگرش انتقادی در افکار عمومی استفاده 

کند. خبرآنلاین نوشت؛ محمد مهاجری 
فعال سیاسی اصولگرا در واکنش به 
اظهارات زاهد گفت:» آقای دکتر فیاض 
گفتند بخشی از اصلاح طلبان تماشاچی 
می شوند و منتظر اتفاقات می مانند. آیا 
ته دلشان این است که دولت موفق 
شود یا می خواهد در انتخابات ۱۴۰۲ 
ورق به سمت اصلاح طلبان برگردد 
و سبد رای به نفع آنها پر شود؟ با این 
پیش زمینه که دولت رئیسی ناکام 
بماند. انتظار اصلاح طلبان همراه با 
مرعشی  حسین  دعاست؟«  این 
سخنگوی حزب کارگزاران هم در این 
بحث شرکت و اظهار داشت:» در اصل 
موضوع هیچ تفاوتی بین اصلاح طلبان 
و اصولگرایان و سایر سیاسیون کشور 
وجود ندارد. دولت آقای رئیسی بر 
اساس خاستگاه رای شان و حمایتی که 
از جبهه اصولگرایی شده اند، نمایندگی 
بخشی از جبهه اصولگرایی را دارد. الان 
تفاوتی بین سیاسیونی از جمله آقای 
جهانگیری، باهنر،  بادامچیان، نبوی، 
لاریجانی نمی بینم. اصلاح طلبان و 

اصولگرایان طیف هستند و برخوردشان 
در برابر دولت یکسان نیست. دوستانی 
در جبهه اصولگرایان و اصلاح طلبان 
ممکن است فکر کنند آینده سیاسی 
آنها در گرو عدم موفقیت دولت آقای 
رئیسی است.« وی ادامه داد:» جمع 
زیادی از اصلاح طلبان علاقمندند کشور 
در دوره آقای رئیسی مسائل کشور 
حل شود. بستگی دارد سیاستمدار 
هدفش از فعالیت سیاسی چه باشد. اگر 
هدف مردم و کشور باشند، نمی تواند 
سربلندی  و  مردم  طرفدار  کسی 
کشور باشد و بعد بگوید 8 سال یا ۴ 
سال دوران یک رئیس جمهور عدم 
توفیق باشد تا ما روی کار بیاییم. این 
خیلی پستی است. « وی گفت:»در 
دیدار از مجلس ایرلند که رفته بودیم ما 
کمیسیون برنامه و بودجه و محاسبات 
بودیم. بر اساس سنت پارلمانی ایرلند 
تشکیل  دولت  اکثریت  فراکسیون 
می داد و فراکسیون اقلیت محاسبات 
را داشت و ناظر بود. ایشان از اقلیت 
میزبان ما بود و ۳ ماه بعد انتخابات 

بود. سوال کردم شما شانس موفقیت 
دارید؟ او گفت: خوشبختانه رقیب ما 
آنقدر خوب کشور را اداره کرده که 
ما شانسی نداریم و اقلیت خواهیم 
بود. « مرعشی خاطرنشان کرد:» ما 
باید از جامعه توسعه نیافته سیاسی، 
خصلتی، قومی و متعصب یواش یواش 
به جامعه نسبتا توسعه یافته تبدیل 
شویم که هدف را گم نکنیم. هدف هر 
سیاستمداری، جمع و جناحی باید 
ارتقای ایران و خدمت به مردم و رفاه 
آنها باشد. لذا هیچ سیاستمدار ملی و 
توسعه یافته ای نمی تواند نگاهش به 
۴ سال  دوره ریاست جمهوری آقای 
رئیسی این باشد که او مشکل پیدا 
کند. نه، اگر او در بهترین شرایط را به 
خوبی اداره کند و فضای سیاسی رقابتی 
باشد و ما هم فرصت داشته باشیم 
شخصیت های طراز اول را به صحنه 
بیاوریم، علاقمندیم از رقابت عادلانه به 
صحنه سیاسی کشور برگردیم و موفق 
شویم. ایران فرصت خطا ندارد. همه 
علاقمندیم آقای رئیسی موفق شوند. 
اگر توصیه کردیم دولت را جامع تر 
بچینند فقط به این دلیل بوده که 
فکر می کردیم باید از تبدیل ایران به 
کشوری به دعواهای قومی، شخصی و 

جناحی جلوگیری شود.

 فیاض زاهد از تحلیل انتقادی عملکرد دولت از یکسال و نیم دیگر خبر داد   

برخورد اصلاح طلبان با دولت سیزدهم!    
   مرعشی: اصلاح طلبان علاقمند به حل مشکلات در دوره رئیسی هستند

حشمت ا... فلاحت پیشه 
تحلیلگر مسائل بین الملل

  رئیس جمهور در نشست مشترک با نخست وزیر عراق خبر داد:

لغو روادید بین ایران و عراق


